
 
 
Reflexió de Càritas Arxiprestal davant del Gran Recapte 
dels dies 1 i 2 de desembre del 2017 
 
De nou arriba la crida de la Fundació Banc d’Aliments. Des del Consell de Càritas Arxiprestal 
us fem arribar informació i l’enllaç per realitzar-ne la inscripció. www.granrecapte.com. 
Animem els voluntaris de Càritas i els de totes les parròquies de la Ciutat, així com totes les 
persones que vulguin participar-hi, a  inscriure’s-hi. Aquest recapte és a més a més de les 
recollides que periòdicament es realitzen durant tot l’any a les parròquies  i que en aquests 
moments es fan arribar directament a la Plataforma dels Aliments de la Fundació Rosa Oriol. 
 
És ben cert que hem d'abastir-nos i que hem de respondre a les crides, però cal també 
reclamar a l’administració, al Banc d’aliments i a l’Ajuntament el paper regulador que els 
correspon. El seu paper de lideratge és indiscutible i per tant entenem que, així com s’havia 
aconseguit que es cobrissin els mínims universals en sanitat i educació, també s’han de 
cobrir en el tema de l’alimentació. 
 
 
QUINA ÉS LA REALITAT?. A Manresa gairebé el 90% de persones amb necessitats 
d’alimentació són ateses pels serveis socials de l’Ajuntament i dels CAP’s, i aquests deriven la 
gestió dels aliments a la Plataforma dels aliments de la Fundació Rosa Oriol, entenent-ho com 
a recurs destinat a donar suport a les necessitats essencials de menjar per a les persones que 
es troben en situació de major pobresa i vulnerabilitat en el nostre entorn. Tradicionalment els 
serveis socials de Càritas acollíem l’altre 10% de les persones amb necessitats d’alimentació, 
generalment amb situació administrativa irregular. La Ciutat també disposa  d’altres bancs 
d’aliments, encara que sense suport dels serveis socials de base. 
 
En aquests moments i després d’una llarga reivindicació, Càritas ha unificat el servei d’aliments 
amb la Plataforma d’aliments de la F.R.Oriol, gràcies a la coordinació del Banc d’Aliments i a la 
regidoria d’Atenció Social de l’Ajuntament de Manresa 
 
Certament a Càritas creiem que hi ha aliments de sobres al món i al nostre entorn més 
immediat, però també que la responsabilitat de la distribució equitativa és de tota la societat i 
sobretot de l’Administració. 
 
 
QUÈ ENS PREOCUPA?. Doncs diferents incerteses que no s’acaben d’esvair: 
 
- Per què no es fa el gran recapte directament als productors i en canvi es promociona a la 
sortida del grans supermercats?, llevat d’algunes excepcions, no estem engruixint el negoci 
dels grans amb l’excusa d’alimentar els petits? 
 
- Certament hi ha empreses que en alguns recaptes han ofert duplicar en volum allò que s’hagi 
recaptat, però per què no es fa el mateix en el Gran Recapte? També és cert que durant l’any 
hi ha molts supermercats de Manresa i Comarca que donen els seus excedents al Banc 
d’Aliments, però per què no es promou una recollida continuada i una distribució més eficaç? 
 
- Per què s’ha d’anar fent esforços puntuals tan mediàtics (la Mitja Marató, el Gran 
Recapte,...) si les necessitats són uniformes durant tot l’any? 
 
- No serà que s’ha estat excessiu en les retallades a l’estat del benestar, però sols en allò 
més bàsic: l’educació, la salut, el treball, l’habitatge, l’alimentació, i en canvi no s’ha 
mirat prim en els grans beneficis? 

http://www.granrecapte.com/


 
 
 


